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Na specjalnej konferencji podsumowa-
no tegoroczny sezon turystyczny. Do
jego najwi´kszych atrakcji z pewnoÊcià
zaliczajà si´ obchody 25 rocznicy po-
wstania SolidarnoÊci, w ramach któ-
rych odby∏ si´ pami´tny koncert Jeana
Michela Jarre.
Ogromnà popularnoÊcià cieszy∏ si´ jak
co roku Jarmark Êw. Dominika. Trwajà-
cy trzy tygodnie Jarmark odwiedzi∏a re-
kordowa liczba 5,5 mln ludzi.
Wielu goÊci przyciàgn´∏y tak˝e regaty
„Baltic Sail”, Festiwal Teatrów ulicz-
nych Feta i Festiwal Dobrego Humoru.

Z badaƒ przeprowadzonych przez In-
stytut Eurotest wynika, ˝e najwi´kszà
grup´ turystów stanowià Niemcy.
Gdaƒskiem interesujà si´ tak˝e po-
dró˝nicy z innych krajów takich jak
Stany Zjednoczone Ameryki, Wielka
Brytania czy Japonia. Warto wspo-
mnieç, ˝e w tym roku Wydzia∏ Promo-
cji UM po raz pierwszy wydrukowa∏
foldery promocyjne po japoƒsku. 
„Cieszymy si´, ˝e Gdaƒsk jest rozpo-
znawalny nie tylko w Europie, ale i na
ca∏ym Êwiecie” powiedzia∏ Dyrektor
Wydzia∏u Promocji Jerzy Rembalski. 

Obliczono tak˝e, ˝e Êrednio turysta
polski wyda∏ podczas pobytu 548 z∏,
zaÊ zagraniczny 1090 z∏. Kwota, jakà
goÊcie wydajà w Gdaƒsku, powi´ksza
si´ z ka˝dym rokiem. 
Dodatkowo ponad 99% pytanych by∏a
zadowolona lub bardzo zadowolona
z pobytu w Gdaƒsku. TuryÊci doceniajà
tak˝e coraz lepsze przygotowanie
Gdaƒska do sezonu turystycznego,
sprawniejszà komunikacje miejskà
i poprawiajàcy si´ stan czystoÊci mia-
sta, pla˝ i Ba∏tyku.

Micha∏ Brandt

Gdaƒsk podsumowa∏ sezon turystyczny 2005
Z roku na rok do naszego miasta przybywa coraz wi´cej goÊci. W tym sezonie wakacyjnym Gdaƒsk odwiedzi∏o 1,5 mln 
turystów. Niezmiennie najwi´kszà popularnoÊcià cieszà si´ wÊród nich zabytki, miejsca historyczne oraz Jarmark Dominikaƒski.
Badania dowodzà, ˝e Gdaƒsk jest najch´tniej, po Krakowie, odwiedzanym przez turystów miejscem w Polsce.

Gdaƒska Marina
W ósmym roku funkcjonowania gdaƒ-
skiej przystani jachtowej odwiedzi∏o jà
ponad 1100 jachtów z Polski i zagrani-
cy. W stosunku do poprzedniego roku
zanotowano 20 % wzrost zawini´ç. 
2 maja 2005 r., sezon ˝eglarski otwo-
rzy∏a parada jednostek p∏ywajàcych na
Mot∏awie. Wszyscy ch´tni mogli odbyç
krótkie rejsy na najbardziej znanych
gdaƒskich jachtach -Bonawentura,
Bryza H oraz Joseph Conrad. Dodatko-
wà atrakcjà by∏y pokazy s∏u˝b ratowni-
czych.
W dniach 23 – 24 lipca Gdaƒsk goÊci∏
flotyll´ jachtów regat Nord LB Baltic
Sprint Cup 2005. Do Gdaƒska przyby∏y
43 jednostki, które Êciga∏y si´ na trasie
Sandhamm – Helsinki – Tallin – Ryga –
K∏ajpeda – Gdaƒsk – Kopenhaga –
Warnemunde/ Rostock.
Cztery dni póêniej rozpoczà∏ si´ zlot
˝aglowców, jachtów i ∏odzi - Baltic Sa-
il - Sail Gdaƒsk 2005. 
Kàpieliska morskie
Miejski OÊrodek Sportu i Rekreacji w
Gdaƒsku w sezonie letnim 2005 r. pro-
wadzi∏ cztery strze˝one kàpieliska mor-
skie o ∏àcznej linii brzegowej wynoszà-
cej ponad 1300 m: Molo Gdaƒsk,
Gdaƒsk Stogi, Gdaƒsk Sobieszewo
i Gdaƒsku Sobieszewie Orle.
Nad bezpieczeƒstwem turystów czuwa-
∏o 80 ratowników wyposa˝onych w no-
wy sprz´t ratowniczy m. in. ∏odzie mo-
torowe i wie˝e ratownicze. Kàpielisko
Molo Gdaƒsk – Brzeêno otrzyma∏o po-
nadto – Certyfikatî fazy pilota˝owej pro-

gramu – B∏´kitna Flagaî. Przypomnijmy,
˝e B∏ekitna Flaga jest wyró˝nieniem
przyznawanym obiektom spe∏niajàcym
najwy˝sze kryteria w zakresie jakoÊci
wody, zarzàdzania Êrodowiskowego,
bezpieczeƒstwa oraz prowadzonych
dzia∏aƒ edukacyjnych i informacyjnych.
O dobrym przygotowaniu kàpielisk
i ratowników Êwiadczyç mo˝e fakt, ˝e
kolejny sezon minà∏ bez utoni´ç. Ra-
townicy 47 razy brali udzia∏ w akcjach
gdzie zagro˝one by∏o ludzkie ˝ycie
i zdrowie. Du˝a cz´Êç z nich mia∏a
miejsce poza kàpieliskiem strze˝onym.
382 osobom udzielono ponadto po-
mocy medycznej. Oprócz kilkunastu
podtopieƒ pla˝owicze zg∏aszali si´ ze
skaleczeniami i otarciami, ukàszeniami
owadów czy zwichni´ciami stawów.
W sumie ratownicy pracowali na ka˝-
dym z kàpielisk 77 dni (616 godz.).
Imprezy sportowe organizowane
przez MOSiR
Najbardziej kojarzonà z Gdaƒskiem im-
prezà sportowo – rekreacyjnà by∏y nie-
wàtpliwie Mi´dzynarodowe Mistrzo-
stwa Gdaƒska w Po∏awianiu Bursztynu

(2 lipca 2005 r.)b´dàce jednoczeÊnie
eliminacjà do VII Mistrzostw Âwiata
w Po∏awianiu Bursztynu.
W Ramach Sail Gdaƒsk 2005 (30 lipca

2005 r.) gdaƒski MOSiR wspólnie z Pa-
∏acem M∏odzie˝y zorganizowa∏ równie˝
Piknik ˚eglarski w Gdaƒsku Brzeênie.
W programie imprezy znalaz∏y si´ m.in.

Rekordowe lato z MOSiR-em
Blisko 1,5 kilometra pla˝ strze˝onych, marina, a tak˝e zawody i imprezy sportowo – rekreacyj-
ne. To wszystko przez prawie 4 miesiàce by∏o do dyspozycji mieszkaƒców i turystów, którzy
odwiedzili Gdaƒsk. Miejski OÊrodek Sportu i Rekreacji w Gdaƒsku podsumowa∏ sezon. Wyniki
mówià same za siebie: ponad 1100 jednostek w marinie i kilka tysi´cy osób bioràcych udzia∏
w imprezach sportowych. 
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Gdaƒsk w opinii turystów 2005
Przygotowanie na przyj´cie turystów
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Wszyscy uczestnicy byli zgodni, ˝e uro-
czystoÊci rocznicowe by∏y promocjà
Polski i Gdaƒska na niespotykanà do-
tàd skal´. Prezydent Gdaƒska Pawe∏
Adamowicz, który by∏ gospodarzem
spotkania przedstawi∏ dane dotyczàce
zainteresowania mediów.
W zwiàzku z 25. rocznicà podpisania
Porozumieƒ Sierpniowych i powstania
SolidarnoÊci, w Gdaƒsku akredytowa∏o
si´ oko∏o 900 dziennikarzy reprezentu-
jàcych 93 redakcje i 15 agencji. GoÊci-
liÊmy 341 dziennikarzy prasowych,
294 telewizyjnych, 77 radiowych i 167
fotografów, którzy reprezentowali 16

W Gdaƒsku spotkali si´ parlamentarzy-
Êci z Europejskiej Partii Ludowej - Euro-
pejskich Demokratów - najwi´kszego

ugrupowania Parlamentu Europejskie-
go (268 deputowanych). W sk∏ad EPL-
ED wchodzi 19 polskich europos∏ów:

15 z Platformy Obywatelskiej i 4 z PSL. 
Konferencja zarzàdu EPL-ED, który do
Gdaƒska zaprosi∏ prezydent Pawe∏
Adamowicz, mia∏a Êcis∏y zwiàzek z ob-
chodami 25. rocznicy podpisania Po-
rozumieƒ Sierpniowych i powstania
„SolidarnoÊci”. WÊród goÊci chade-
ków by∏ m. in. Lech Wa∏´sa, historycz-
ny przywódca „SolidarnoÊci”. Wa∏´sa
w swoim wystàpieniu podkreÊli∏, ˝e
Europa po upadku komunizmu po-
winna staç si´ kontynentem solidarno-
Êci. XXI wiek to wiek pracy, zrozumie-
nia i solidarnoÊci - doda∏.
Wed∏ug Donalda Tuska, szefa PO,

Obchody powstania 
SolidarnoÊci – podsumowanie
Na specjalnym spotkaniu w Warszawie obradowa∏ Komitet Honorowy Obchodów 25. Rocznicy
Podpisania Porozumieƒ Sierpniowych. Uczestnicy podsumowali wydarzenia rocznicowe, ustalili
równie˝, ˝e przekszta∏cà si´ w Komitet Honorowy Budowy Europejskiego Centrum Solidarno-
Êci. Spotkanie i konferencja prasowa, by∏y transmitowane przez Program 3 Telewizji Polskiej.

Europejscy chadecy 
obradowali w Gdaƒsku
Dziedzictwo – „SolidarnoÊci” i polityka Unii Europejskiej 
wobec sàsiadów z Europy Ârodkowo-Wschodniej to tematy,
które zdominowa∏y dwudniowe spotkanie chadeckich 
eurodeputowanych. 

W
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W
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regaty ˝eglarskie Optymistów, turniej
pla˝owej pi∏ki no˝nej, turniej siatkówki
pla˝owej oraz wyst´py artystyczne.
W Gdaƒsku Sobieszewie bawiono si´
z kolei na Festynie Pla˝owym (16 sierp-
nia 2005 r.). W programie znalaz∏y si´:
konkursy i zabawy sportowe, dyskoteka
na pla˝y, budowanie zamków z piasku
oraz pokazy sprawnoÊciowe.
Niezmiennà popularnoÊcià cieszy∏y si´
zawody w pi∏ce no˝nej. W ramach
MOSiR CUP 2005 m∏odzie˝ rywalizo-
wa∏a w rozgrywkach futbolowych
przez ca∏e wakacje. Dla mi∏oÊników
pla˝owej odmiany – nogi – zorganizo-
wano cykl czterech turniejów w Gdaƒ-
sku-Stogach. ¸àcznie wzi´∏o w nim
udzia∏ 55 zespo∏ów pi´cioosobowych
(275 uczestników).
Ponadto wspólnie z Fundacja Ex Nihi-
lo Nihil (Nic nie rodzi si´ z niczego)
oraz Klubem Sportowym Morena,
MOSiR Gdaƒsk przeprowadzi∏ IV Tur-
niej Pi∏ki No˝nej o Puchar Êw. Domini-
ka (30-31 lipca 2005 r.) w którym
udzia∏ wzi´∏o kilkanaÊcie dru˝yn (po-
nad 100 zawodników).
Obok pi∏karzy i po∏awiaczy bursztynu ry-
walizowali siatkarze. Pla˝a w Brzeênie
by∏a arenà IX Grand Prix Gdaƒska.
W pi´ciu turniejach uczestniczy∏o ∏àcznie
200 zawodniczek i zawodników. M∏o-
dzie˝ poni˝ej 19 roku ˝ycia rywalizowa∏a
z kolei w osobnym turnieju siatkówki
pla˝owej, rozgrywanym w Gdaƒsku
Brzeênie. W cyklu czterech turniejów
sklasyfikowano blisko 200 uczestników.
Ponad 100 biegaczy do∏àczy∏o do
gdaƒskiego etapu World Harmony Run
(13 sierpnia 2005 r.) Warto nadmieniç,
˝e Polska jest 33 krajem, który uczestni-
czy∏ w imprezie. Wydarzeniem sporto-
wym, które ju˝ po raz 43. upami´tnia-
∏o wybuch II wojny Êwiatowej by∏ Mi´-
dzynarodowy Bieg Uliczny Szlakiem
Obroƒców Wybrze˝a í39 (3 wrzeÊnia
2005 r.). Najstarsza impreza biegowa
w Polsce zgromadzi∏a na starcie rekor-
dowà liczb´ 194 biegaczy i biegaczek
rywalizujàcych w 11 kategoriach. Na
atestowanej przez Polski Zwiàzek Lek-
kiej Atletyki 10 km trasie rywalizowali
biegacze z Polski i zagranicy.
Strzegàcy na co dzieƒ gdaƒskich pla˝

ratownicy, mogli sprawdziç si´ w IX Za-
wodach Dru˝yn Ratowniczych (4 sierp-
nia 2005 r.). Ekipy z trójmiejskich Kà-
pielisk (Brzeêno, Stogi/Sobieszewo, Je-
litkowo, Sopot, Gdynia), walczy∏y o Pu-
char Dyrektora MOSiR Gdaƒsk. Najlep-
si okazali si´ zawodnicy z Brzeêna.

B∏a˝ej S∏owikowski

�

�
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Przygotowana specjalnie dla dziennika-
rzy prezentacja by∏a okazjà do podkre-
Êlenia rekordowego charakteru tego-
rocznej edycji Wieloletniego Planu In-
westycyjnego. Planowane przez nas in-
westycje to prawie dwukrotnie wi´cej
ni˝ roczny bud˝et miasta - mówi∏ Pa-
we∏ Adamowicz, prezydent Gdaƒska.
Tegoroczne nak∏ady inwestycyjne to
nieco ponad 150 mln z∏. W przysz∏ym
roku b´dzie ich dwa razy wi´cej,
a w 2009 roku osiàgnà kwot´ 461 mi-
lionów z∏otych. B´dzie to mo˝liwe
dzi´ki wzrostowi finansowania z udzia-
∏em europejskich pieni´dzy. Co trzecia
z∏otówka b´dzie pochodziç z Unii Eu-
ropejskiej – doda∏ Adamowicz.
Najwi´cej pieni´dzy (43 proc.) ma pójÊç
na program Szerokiej Drogi, czyli wy-

datki na remonty dróg i komunikacj´
miejskà w Gdaƒsku (modernizacja linii
tramwajowych i nowa linia na Che∏m,
przebudowa ul. Marynarki Polskiej, S∏o-
wackiego, od Niedêwiednika do Grun-
waldzkiej, budowa Trasy WZ, od ul. Ja-
b∏oniowej do obwodnicy). Na drugim
miejscu pod wzgl´dem iloÊci nak∏adów
(33 proc.) znalaz∏ si´ program Sporto-
wy Gdaƒsk, w ramach którego ma po-
wstaç stadion pi∏karski „Baltic Arena”
w Letniewie, zmodernizowany zostanie
obiekt Lechii przy ulicy Traugutta oraz
powstaje hala sportowo-widowiskowa
na granicy z Sopotem. Wybudowanych
zostanie te˝ 50 nowych placów zabaw
dla dzieci. W∏adze miasta pomyÊla∏y te˝
o wydatkach na bezpieczeƒstwo –
szczególnie przeciwpowodziowe. Prze-

widuje si´ budow´ zbiorników reten-
cyjnych, modernizacj´ Kana∏u Raduni
i kanalizacji deszczowych. W ramach
Lepiej Mieszkaç w Gdaƒsku ma po-
wstaç m.in. w ciàgu trzech lat 1000
mieszkaƒ komunalnych.
WczeÊniej ni˝ planowano ruszy tak˝e
budowa szko∏y na UjeÊcisku, b´dzie
gotowa w 2007 r.
W WPI nie zapisano gigantycznych in-
westycji jakie przeprowadzà dwie miej-
skie spó∏ki: Gdaƒska Infrastruktura
Wodno-Âciekowa oraz Zak∏ad Utyliza-
cyjny. To dodatkowe prawie 700 mln
z∏, z czego 510 mln ma wy∏o˝yç Unia
Europejska.
Projekt WPI trafi∏ do radnych, którzy
zajmà si´ nim na listopadowej sesji.

Piotr Piotrowski

Wielkie Plany Inwestycji
W∏adze Gdaƒska zaprezentowa∏y liczàcy ponad sto pozycji zaktualizowany Wieloletni Plan 
Inwestycyjny dla Gdaƒska na lata 2006-2010. Jest rekordowy - inwestycje w mieÊcie majà 
poch∏onàç niemal dwa miliardy z∏otych. Projekt WPI trafi∏ ju˝ do gdaƒskich radnych. 
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mediów lokalnych, 62 media ogólno-
polskie i 50 mediów zagranicznych.
Szacuje si´, ˝e na temat gdaƒskich ob-
chodów ukaza∏o si´ 10 tysi´cy stron
publikacji prasowych. Je˝eli przyjàç, ˝e
koszt ca∏ostronicowego og∏oszenia
w ogólnopolskim dzienniku to oko∏o
10 000 z∏, to prosty rachunek wskazu-
je, ˝e promocja na takà skal´ bez zaan-
ga˝owania mediów kosztowa∏aby sto
milionów z∏otych. Jest to i tak suma za-
ni˝ona poniewa˝ przyk∏adowo ca∏o-
stronicowe og∏oszenie w ogólnokrajo-
wym dzienniku brytyjskim to koszt 26
tysi´cy funtów. Nie sposób równie˝ po-
liczyç wszystkich audycji w radiu i tele-
wizji (sama Telewizja Polska przygoto-
wa∏a 180 godzin programu).
Pawe∏ Adamowicz zaproponowa∏
równie˝ cz∏onkom Komitetu Honoro-
wego Obchodów 25. Rocznicy Podpi-
sania Porozumieƒ Sierpniowych, prze-
kszta∏cenie si´ w Komitet Honorowy
Budowy Europejskiego Centrum Soli-
darnoÊci, na co ci w zdecydowanej
wi´kszoÊci przystali.

B∏a˝ej S∏owikowski

w Gdaƒsku polscy robotnicy udowod-
nili, ˝e nie ma konfliktu mi´dzy soli-
darnoÊcià a wolnoÊcià cz∏owieka. Soli-
darnoÊç powinna staç si´ treÊcià relacji
wewnàtrz Europy – mówi∏ Tusk. 
Szef frakcji EPL-ED Hans-Gert Poette-
ring oceni∏, ˝e – SolidarnoÊç” rozpo-
cz´∏a bieg historii, który doprowadzi∏
do upadku w 1989 r. “˝elaznej kurty-
ny”. Wed∏ug niego, Europejczycy po-
winni byç wdzi´czni Polakom za od-
wag´ i determinacj´. WartoÊci, o które
walczy∏a “SolidarnoÊç”, czyli wolnoÊç,
demokracja, rzàdy prawa to funda-
menty UE - doda∏
Szef eurochadeków ˝ywo zaintere-
sowa∏ si´ tak˝e sprawà Europejskie-
go Centrum SolidarnoÊci, o którym
mówi∏ uczestnikom konferencji
w swoim wystàpieniu Pawe∏ Adamo-
wicz. Prezydent Gdaƒska zaapelowa∏
do deputowanych o wsparcie pro-
jektu w Parlamencie Europejskim,
równie˝ w wymiarze finansowym.
JesteÊmy bardzo otwarci na t´ pro-
pozycj´. Wymaga ona oczywiÊcie
szczegó∏owych rozmów, ale by∏by to
dla nas zaszczyt, móc partycypowaç
w takim projekcie – mówi∏ Hans-Gert
Poettering.

Piotr Piotrowski
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W dyskusji poruszono takie problemy
jak: perspektywy rozwoju turystyki, in-
frastruktury, sytuacja ekonomiczna na-
szego regionu, obecnoÊç mi´dzynaro-
dowych korporacji na gdaƒskim rynku
czy przedsi´biorczoÊç gdaƒszczan.
W ramach konferencji przewidziano
spotkanie potencjalnych inwestorów
z tymi, którzy ju˝ zdecydowali si´ ulo-
kowaç swój kapita∏ w Gdaƒsku. By∏a to
doskona∏a okazja do wymiany poglà-
dów i doÊwiadczeƒ. 
Podczas obrad goÊcie zgadzali si´ co do
tego, ˝e aglomeracja Gdaƒska staje si´
coraz bardziej atrakcyjne dla inwestorów.
„Coraz wi´cej osób jak miejsce swojego
zamieszkania wybiera w∏aÊnie Gdaƒsk,
a nie jak do tej pory Warszaw´. Tu pa-
nuje bardziej przyjazna przedsi´bior-
com atmosfera, co jest wynikiem m.in.
starania w∏adz miasta” powiedzia∏ Ser-
giusz Gniadecki z Allcon Investment. 

„W dzisiejszych czasach mamy do czy-
nienia z du˝à dynamikà na rynkach. Do-
tyczy to tak˝e regionu Gdaƒskiego” do-
da∏ dr Richard Mbewe, G∏ówny Ekono-
mista Warszawskiej Grupy Inwestycyjnej. 
Konferencja zakoƒczy∏a si´ wspólnym
zwiedzaniem Gdaƒska przez inwestorów.
Na zainteresowanie inwestorów Gdaƒ-
skiem, ma wp∏yw wiele czynników. 
Na poczàtku sierpnia poszerzono gra-
nice Pomorskiej Specjalnej Strefy Eko-
nomicznej, wprowadzajàc tym samym
nowe u∏atwienia dla inwestorów. Mia-
sto stara si´ tak˝e zwróciç uwag´
przedsi´biorców poprzez bardzo wy-
sokie nak∏ady na utrzymanie i rozbu-
dow´ infrastruktury drogowej. Warto
tu wspomnieç choçby remont B∏´dni-
ka, i majàce ruszyç lada dzieƒ prace
przy remoncie ul. Marynarki Polskiej
oraz dokoƒczeniem trasy W-Z. Powa˝-
nym atutem b´dzie z pewnoÊcià tak˝e

budowana autostrada A-1, która
umo˝liwi szybkie i komfortowe po∏à-
czenie samochodowe z po∏udniem
Polski. Pomocne okazujà si´ fundusze
z Unii Europejskiej, z powodzeniem
pozyskiwane przez Gdaƒsk.
Dodatkowo aby zach´ciç inwestorów
dzia∏ajàcych w dziedzinie zaawanso-
wanych technologii, tzw. High-Tech,
Rada Miasta Gdaƒska ju˝ na poczàtku
2004 r., podj´∏a uchwa∏´ zwalniajàcà
z podatku od nieruchomoÊci obiekty
wraz z gruntami zaj´te pod prowadze-
nie dzia∏alnoÊci gospodarczej z takiego
w∏aÊnie zakresu.
Warto równie˝ wspomnieç, ˝e Gdaƒsk
jest pokryty planami zagospodarowa-
nia przestrzennego w oko∏o 50%, co
pod tym wzgl´dem lokuje go w krajo-
wej czo∏ówce. 
O potrzeby przedsi´biorców zadbano
równie˝ poprzez utworzenie w budyn-

ku przy ul. Partyzantów 74, pierwsze-
go na Pomorzu Centrum Obs∏ugi
Przedsi´biorcy. Nowa jednostka Urz´-
du umo˝liwia kompleksowà obs∏ug´
klientów zainteresowanych podj´ciem
dzia∏alnoÊci gospodarczej w mieÊcie.
Przypomnijmy, ˝e tylko w ostatnim
czasie Gdaƒskiem zainteresowa∏y si´
takie firmy jak Intel, który ma w tu sie-
dzib´ swojego polskiego oddzia∏u czy
Suruga Seiki z Japonii, która zamierza
wybudowaç w naszym mieÊcie swojà
fabryk´ (znajdzie w niej zatrudnienie
ok. 240 osób).

Co wi´cej, Martinsa Grupo Inmobilia-
rio, hiszpaƒski potentat na rynku
mieszkaniowym, wyrazi∏ niedawno
ch´ç o˝ywienia Wyspy Spichrzów.
W∏adze miasta podpisa∏y ju˝ list inten-
cyjny w tej sprawie. 
Z kolei dzi´ki inwestycji W∏oc∏awskiej fir-
my „Bomilla” swoje stanowiska utrzyma-
jà pracownicy by∏ego zak∏adu „Fazer”. 
Sporym u∏atwieniem przy prowadze-
niu interesów w Gdaƒsku b´dzie tak˝e
zapoczàtkowana w tym tygodniu roz-
budowa Portu Gdaƒsk. Warta prawie
200 mln Euro inwestycja, zwi´kszy
mo˝liwoÊci prze∏adunkowe terminalu
towarowego ponad 20. - krotnie i da
prac´ oko∏o 5 tys. osób. Brytyjski inwe-
stor planuje zakoƒczenie ca∏oÊci prac
za oko∏o 4 lata. 

Micha∏ Brandt
B∏a˝ej S∏owikowski

Konferencja gospodarcza 
Fast Forward w Gdaƒsku
W gdaƒskim Dworze Artusa odby∏a si´ dwudniowa konferencja ekonomiczna 
„Fast Forward Gdaƒsk – Conference & Investment Tour”, poÊwi´cona zagadnieniom 
dotyczàcym sytuacji gospodarczej aglomeracji Gdaƒskiej. Spotkanie sk∏ada∏o si´ 
z szeregu paneli dyskusyjnych, debat i wyk∏adów, w których wzi´∏o udzia∏ wielu znanych 
i cenionych ekonomistów z Polski i zagranicy.
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To pierwszy taki projekt w Polsce, za-
k∏adajàcy powstanie spó∏ki gminy i pry-
watnego inwestora, dewelopera.
Wspólnie – Gdaƒsk i deweloper –
w ciàgu trzech lat wybudujà 1000

mieszkaƒ. Miasto przeka˝e pod budo-
w´ grunty, a od razu po zakoƒczeniu
prac wykupi od dewelopera wszystkie
udzia∏y w spó∏ce i stanie si´ jedynym
w∏aÊcicielem wybudowanych miesz-

kaƒ. Pieniàdze za wykup udzia∏ów
Gdaƒsk b´dzie oddawa∏ prywatnej fir-
mie przez 25 lat.
– Konkretna, najkorzystniejsza oferta
zostanie wybrana spoÊród wszystkich
ofert z∏o˝onych w czasie konkursu.
O zwyci´stwie zdecyduje cena za metr
kwadratowy i stopa procentowa, we-
d∏ug której b´dziemy sp∏acali udzia∏y -
mówi Szczepan Lewna, zast´pca pre-
zydenta Gdaƒska ds. polityki mieszka-
niowej i komunalnej.
Firmy, które chcà wziàç udzia∏ w kon-
kursie muszà wykazaç, ˝e w ciàgu
ostatnich trzech lat zaprojektowa∏y
700 mieszkaƒ i wybudowa∏y ich przy-
najmniej 500. Przysz∏y wspólnik miasta
musi wykazaç, ˝e ma pieniàdze na bu-
dow´ ca∏ego kompleksu mieszkaƒ lub
ma zdolnoÊç kredytowà na t´ kwot´.

Urz´dnicy wymagajà te˝ ubezpiecze-
nia OC zwiàzanego z prowadzonymi
robotami budowlanymi na sum´ nie
mniejszà ni˝ 8 mln z∏.
Konkurs zakoƒczy si´ w styczniu 2006
roku. Lokatorami nowych, komunal-
nych mieszkaƒ b´dà ci gdaƒszczanie,
którzy dziÊ zamieszkujà budynki prze-
znaczone do rozbiórki albo b´dàce
w z∏ym stanie technicznym. W tych
ostatnich, kiedy opustoszejà, powsta-
nà mieszkania socjalne (np. dla osób
po eksmisji). ¸àczna powierzchnia
dzia∏ek, które miasto przeznaczy∏o na
aport do spó∏ki, to 10 ha. Komunalne
mieszkania zostanà zbudowane w 12
kompleksach, o maksymalnie trzech
kondygnacjach, m.in. w Nowym Porcie
(ul. Na Zasp´), Siedlcach (ul. Malczew-
skiego), Maçkowym (ul. Niepo∏omicka)
i Orunia (ul. Madaliƒskiego, Âwi´to-
krzyskiej, Podmiejskiej i Ptasiej).
Budowa 1000 mieszkaƒ komunalnych
w Gdaƒsku b´dzie przedsi´wzi´ciem
niespotykanym w skali Polski. Wed∏ug
danych GUS, w ca∏ym województwie
pomorskim w 2004 roku oddano 130
mieszkaƒ komunalnych, a rok wcze-
Êniej - tylko 57.

Piotr Piotrowski

Ca∏kowity koszt projektu to 196.4 mln
z∏. natomiast dofinansowanie z Unii
wyniesie 80, 1 mln z∏.
Przypomnijmy, ˝e Gdaƒski Projekt Ko-
munikacji Miejskiej przewiduje:
• modernizacj´ 20 km sieci torowisk
tramwajowych wraz z siecià trakcyjnà
i zasilaniem,
• budow´ nowej linii tramwajowej
d∏ugoÊci 2,9 km wraz z siecià trakcyj-
nà, zasilaniem oraz urzàdzeniami to-
warzyszàcymi,
• zakup taboru transportu publiczne-
go: 3 nowe pociàgi tramwajowe oraz
28 autobusów (realizacja przez ZKM
sp. z o.o .- partnera projektu).
Przypomnijmy, ˝e w ciàgu ostatnich
dwóch lat Gdaƒsk zdo∏a∏ pozyskaç
z funduszy europejskich znaczàce su-
my na modernizacj´ kluczowych tras
komunikacyjnych w mieÊcie - budow´
trasy W-Z, przebudow´ ul. Marynarki

Polskiej, oraz przebudow´ ulic Podwa-
le Grodzkie i Wa∏y Jagielloƒskie. By∏y to
kwoty w wysokoÊci odpowiednio 49,
34 i 22 mln z∏otych. Dodajàc do tego
80 mln z∏ na GPK otrzymujemy 185
mln z∏ na same inwestycje drogowe!
Ponadto w 2004 r. Gdaƒsk otrzyma∏
z bud˝etu paƒstwa 6,5 mln z∏ subwen-
cji drogowej na modernizacj´ ul. S∏o-
wackiego, a w 2005 r., 8,7 mln z∏ na
remont wiaduktu B∏´dnik.
Przypomnijmy, i˝ w bud˝ecie na 2005
r. przeznaczono 151 mln z∏ na inwe-
stycje, z czego a˝ 53 mln poch∏onà
budowa i remonty dróg. Ponadto
w Wieloletnim Planie Inwestycyjnym
na lata 2005 - 2009, przewidziano re-
alizacj´ w Gdaƒsku 34 projektów dro-
gowych. Ich ∏àczna wartoÊç to ponad
787 mln z∏.

B∏a˝ej S∏owikowski

1000 mieszkaƒ w trzy lata
W∏adze Gdaƒska chcà, by do 2008 roku miastu przyby∏o 1000 mieszkaƒ komunalnych. 
Projekt warty 70 mln z∏ nie obcià˝y bud˝etu gminy – budow´ ma sfinansowaç prywatny 
inwestor wy∏oniony w drodze og∏oszonego ju˝ konkursu.

Gdaƒski Projekt Komunikacyjny – sukces Gdaƒska
Komitet sterujàcy przy Ministerstwie Infrastruktury pozytywnie zaopiniowa∏ Ministerstwu Gospodarki i Pracy - Gdaƒski 
Projekt Komunikacyjny. W ciàgu dwóch tygodni Minister podpisze wniosek Gdaƒska. Oznacza to, ˝e od pozyskania 
europejskich funduszy na budow´ linii tramwajowej na Che∏m i komfortowej jazdy tramwajem po Gdaƒsku, dzieli nas ju˝ 
tylko krok. Wydanie pozytywnej opinii osobiÊcie pilotowa∏ w Warszawie prezydent Gdaƒska Pawe∏ Adamowicz.
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Prezydent Gdaƒska Pawe∏ Adamowicz
i prezes Martinsa Grupo Inmobiliario
Fernando Martin Alvarez podpisali list
intencyjny w sprawie planowanej in-
westycji. Hiszpanie zapewnili, ˝e
w przeciàgu najbli˝szych 6-8 miesi´cy
przedstawià biznesplan i projekt reali-

zacji przedsi´wzi´cia.
„Nie mo˝emy jeszcze dok∏adnie po-
wiedzieç co zbudujemy. Przygotowu-
jàc projekt zarówno finansowy jak i ar-
chitektoniczny, b´dziemy chcieli wyjÊç
naprzeciw oczekiwaniom w∏adz
i mieszkaƒców Gdaƒska” - powiedzia∏

Fernando Martin Alvarez.
Martinsa Grupo Inmobiliario to hisz-
paƒska grupa z bran˝y nieruchomoÊci,
b´dàca wiodàcym operatorem na ryn-
ku mieszkaniowym. Firma powsta∏a
w roku 1991. Jak wynika z informacji
uzyskanych od inwestora, MGI odno-

towa∏a w ostatnich latach znaczàcy
wzrost przychodów g∏ównie dzi´ki wy-
sokiemu zró˝nicowaniu dzia∏alnoÊci,
odpowiadajàcej wszystkim rodzajom
us∏ug mieszkaniowych.

B∏a˝ej S∏owikowski

W tegorocznej edycja targów, które
potrwajà do jutra, a˝ 40% wystawców
to goÊcie z zagranicy. Baltexpo to nie
tylko doskona∏a okazja do przeprowa-
dzania transakcji handlowych, ale tak-
˝e do spotkaƒ i wymiany doÊwiadczeƒ
pomi´dzy wystawcami a kontrahenta-
mi. Przy okazji tego wydarzenia pro-
mowane sà atuty Gdaƒska oraz regio-
nu Pomorza. Tematyka wystawy obej-
muje m.in. budownictwo okr´towe,
porty i terminale, sprz´t pok∏adowy,
zagadnienia dotyczàce remontów stat-
ków, us∏ug morskich i portowych oraz
ratownictwa morskiego i portowego.

Na temat targów morskich z pre-
zydentem Gdaƒska Paw∏em Ada-
mowiczem rozmawia B∏a˝ej S∏owi-
kowski.
B∏a˝ej S∏owikowski: Prosz´ powie-
dzieç, jakie jest znaczenie targów Bal-
texpo dla w∏adz Gdaƒska.
Pawe∏ Adamowicz: Gdaƒsk praktycz-
nie od poczàtku swojego istnienia jest
miastem morskim, nierozerwalnie zwià-
zanym z szeroko rozumianà gospodarkà
morskà i budowà statków i okr´tów.
Warto przypomnieç, ˝e w samym Gdaƒ-
sku mamy ponad tysiàc trzysta podmio-
tów zajmujàcych si´ produkcjà i napra-

wà statków i ∏odzi. To, ˝e targi Baltexpo
– najbardziej znana impreza tego typu
w Polsce, organizowane sà w naszym
mieÊcie, Êwiadczy równie˝ o silnej pozy-
cji Gdaƒska wÊród ludzi zwiàzanych
z wszystkimi ga∏´ziami przemys∏u okr´-
towego. Znaczenia tej imprezy nie mo˝-
na przeceniaç. Jest ona po˝yteczna za-
równo dla specjalistów, jak i dla zwy-
k∏ych mieszkaƒców, którzy skorzystajà
z inwestycji powsta∏ych na bazie zawar-
tych podczas targów porozumieƒ.
B.S.: W∏aÊnie, czy mo˝emy mówiç
o jakiÊ znaczàcych inwestycjach mor-
skich w ostatnim czasie?
P.A.: Z pewnoÊcià do takich zalicza si´
budowany przez firm´ DCT w Porcie
Gdaƒskim, najwi´kszy w basenie Mo-
rza Ba∏tyckiego i jednoczeÊnie najno-
woczeÊniejszy terminal kontenerowy
wraz z bazà promów pasa˝ersko-sa-
mochodowych. Z firmà DCT podpisali-
Êmy równie˝ list intencyjny w sprawie
budowy bazy logistycznej. W sumie
w ciàgu 10-12 lat DCT zamierza zain-
westowaç w Porcie Gdaƒskim oko∏o
500 milionów dolarów. Dzi´ki tym in-
westycjom ma powstaç w Porcie na-
wet do 5 tysi´cy nowych miejsc pracy.
Mi´dzy innymi to spowodowa∏o, ˝e
Gdaƒsk ma szans´ staç si´ najpowa˝-
niejszym na Ba∏tyku bezpoÊrednim

operatorem handlu z Chinami. Nie-
dawno podpisana zosta∏a umowa
o wspó∏pracy Gdaƒska i Ningbo -
obecnie piàtego, pod wzgl´dem prze-
∏adunku, portu na Êwiecie.
B.S.: Skàd si´ bierze tak du˝e zaintere-
sowanie Baltexpo?
P.A.: Oprócz wspomnianych uwarun-
kowaƒ historycznych, jest to równie˝
skutek dobrej organizacji targów. Licz-
ni goÊcie tak z kraju jak i zagranicy mo-
gà uczestniczyç w ró˝nego rodzaju im-
prezach towarzyszàcych, a tak˝e na-
wiàzaç wiele ciekawych kontaktów.
Nie by∏oby jednak sukcesu bez bie˝à-
cego rozwoju miasta. MyÊl´, ˝e Êmia∏o
mo˝na powiedzieç, ˝e zainteresowa-
nie Gdaƒskiem w kontekÊcie przemys∏u
okr´towego jeszcze wzroÊnie, kiedy
wybudowana zostanie – autostrada
A1 i kiedy PKP zmodernizujà swoje li-
nie prowadzàce na po∏udnie kraju.
B.S.: Jak zach´ci∏by pan potencjalnych
wystawców do odwiedzenia Gdaƒska?
P.A.: Niech za mnie przemówià liczby.
Baltexpo to czwarta, co do wielkoÊci,
wystawa przemys∏u stoczniowego na
Êwiecie. Jest to równie˝ jedyna i naj-
wa˝niejsza okazja do prezentacji ofer-
ty dostawców dla przemys∏u stocznio-
wego w krajach Europy Ârodkowej
i Wschodniej. O skali imprezy Êwiad-
czyç mo˝e równie˝ liczba uczestników:
blisko 300 firm z 16 krajów, w tym
z Kanady, Chorwacji, Czech, Danii, Fin-
landii, Francji, Niemiec, Wielkiej Bryta-
nii, Japonii, Norwegii, Rosji, Szwecji,
Holandii, Szwajcarii i USA.

B∏a˝ej S∏owikowski
Micha∏ Brandt

Rozpocz´∏y si´ Targi Baltexpo 2005
W tym roku, juz po raz 13. Gdaƒsk goÊci∏ firmy i przedsi´biorstwa, które prezentowa∏y si´ 
na Mi´dzynarodowych Targach Morskich Baltexpo. Bra∏o w nich udzia∏ 284 wystawców z 16
paƒstw. Impreza odbywa∏a sie w Hali Olivia i koncentrowa∏a si´ na technologiach zwiàzanych
z budownictwem i wyposa˝eniem statków.

Hiszpanie inwestujà w gdaƒskà 
Wysp´ Spichrzów
Martinsa Grupo Inmobiliario - hiszpaƒski inwestor, potentat na rynku mieszkaniowym, 
zamierza zainwestowaç w Gdaƒsku, a dok∏adnie na Wyspie Spichrzów. Hiszpanie w po∏owie
sierpnia odkupili od Sto∏ecznego Przedsi´biorstwa Handlu Wewn´trznego tereny 
na pó∏nocnym cyplu wyspy. 
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Po raz pierwszy w historii polskiej kine-
matografii koproducentem filmu by∏a
gmina – Gdaƒsk zainwestowa∏ w film
Roberta Gliƒskiego blisko pó∏ miliona
z∏otych, umo˝liwi∏ tak˝e filmowcom
dogodne warunki pracy, ∏àcznie z ple-
nerami w centrum miasta. W uroczy-
stej premierze polsko-niemieckiej ekra-
nizacji powieÊci Grassa wzi´li udzia∏
autor powieÊci, re˝yser Robert Gliƒski
oraz g∏ówni aktorzy: Krystyna Janda,
Matthias Habich. Nie zabrak∏o tez au-
torów scenariusza – na widowni „Nep-
tuna” zasiedli Cezary Harasimowicz,

Pawe∏ Huelle i Klaus Richter. W uroczy-
stej premierze wzi´li tak˝e udzia∏ mini-
strowie kultury obu krajów - Waldemar
Dàbrowski i Christina Weiss.
“Wró˝by kumaka” to historia Polsko-
Niemeickiego Towarzystwa Cmentar-
nego, opowieÊç o mi∏oÊci Polki i Niem-
ca, wpisana w historyczny kontekst.
On - Aleksander - Niemiec, urodzony
w Gdaƒsku, mieszka w Niemczech.
Ona - Aleksandra - Polka, urodzona
w Wilnie, mieszka w Gdaƒsku. On wy-
jecha∏ z Gdaƒska w 1945 roku, ona
z Wilna tak˝e w 1945 roku. Nie wyje-
chali z w∏asnej woli, zostali wyp´dzeni
ze swoich ojczyzn. Poznajà si´ w 1989
roku w Gdaƒsku, kiedy to Aleksander
wraca do tego miasta po ponad czter-
dziestu latach.
Guenter Grass o filmie: Jestem zado-
wolony z filmowej adaptacji – Wró˝b
kumaka”. Film dobrze oddaje proble-
matyk´ powieÊci oraz humor i ironi´
w opisywaniu stosunków polsko-nie-
mieckich. Szczególnie podoba mi si´
sposób opowiedzenia historii mi∏oÊci
g∏ównych bohaterów, starszych ju˝ lu-

dzi. Ale mam te˝ uwagi krytyczne,
uwa˝am, ˝e sceny retrospektywne sà
bardzo sztuczne, ubrane w pewien ko-
stium. Wydajà mi si´ nienaturalne. Ale
taki problem dotyczy nie tylko “Wró˝b
kumaka”, ale te˝ wielu innych filmów.
Guenter Grass o stosunkach polsko-
niemieckich: Wydaje mi si´, ˝e w ciàgu
ostatnich dziesi´ciu lat stosunki pol-
sko-niemieckie zmieni∏y si´. Nie jest to
mo˝e jeszcze normalizacja, ale pewne
odpr´˝enie. Rany w obu narodach nie
sà jeszcze zabliênione i ciàgle bolà.
Wyraênie poprawiajà si´ stosunki mi´-
dzyludzkie, kontakty mi´dzy zwyk∏ymi

ludêmi. Uwa˝am, ˝e powinno w Berli-
nie powstaç Centrum przeciw wyp´-
dzeniu, które powinno byç centrum
badawczym, które dokumentowa∏oby
wyp´dzenia wszystkich narodów w XX
wieku. Jestem przeciwny poÊwi´ceniu
go wy∏àcznie losom Niemców. I rozu-
miem, ˝e Polacy na takà propozycj´ za-
reagowali z irytacjà.
Prosto z Gdaƒska film pow´druje na
30. Festiwal Polskich Filmów Fabular-
nych. Weêmie udzia∏ w konkursie star-
tujàc do nagrody Z∏ote Lwy.

Piotr Piotrowski

Nie ma wàtpliwoÊci, ˝e szybko rozwija-
jàca si´ gospodarka Gdaƒska, wymaga
wybudowania wydajnego portu prze-
∏adunkowego. Po zakoƒczeniu prac
nasze miasto b´dzie dysponowa∏o naj-
wi´kszym terminalem g∏´bokowod-
nym w ca∏ej Polsce. G∏ównym wyko-
nawcà prac zosta∏ niemiecki koncern
budowlany Hochtief, który na liÊcie
najwi´kszych na Êwiecie firm budowla-
nych zajmuje 9 miejsce.
Inwestycja zosta∏a podzielona na 2

etapy. Pierwszy z nich, podnoszàcy wy-
dajnoÊç do 500 tys. prze∏adowanych
kontenerów rocznie, zakoƒczy si´ za
ok. 2 lata. W tym czasie powstanà spe-
cjalne suwnice, dêwigi, bocznice kole-
jowe oraz infrastruktura drogowa.
Warto dodaç, ˝e na zapleczu termina-
lu przewidywana jest budowa nowo-
czesnego centrum logistyczno-dystry-
bucyjnego. W pierwszych dniach stycz-
nia 2005 roku sygnatariusze listu in-
tencyjnego: brytyjski inwestor DCT

Gdaƒsk SA, prezydent Gdaƒska oraz
Zarzàd Morskiego Portu Gdaƒsk SA
wyrazili wol´ utworzenia takiego cen-
trum na niemal 140 hektarach. To
szansa dla wielu firm, które zajmà si´
obs∏ugà kontenerów, towarów prze-
wo˝onych w kontenerach, ich uszla-
chetnianiem, przetwarzaniem, pako-
waniem oraz transportem.
Przypomnijmy, ˝e budowa Terminalu
Kontenerowego b´dzie pierwszym eta-
pem inwestycji. W ciàgu 10-12 lat DCT

zamierza zainwestowaç w Porcie
Gdaƒskim oko∏o 500 milionów dola-
rów. Dzi´ki tym inwestycjom ma po-
wstaç w Porcie w poczàtkowej fazie
oko∏o tysiàca, a póêniej nawet do 5 ty-
si´cy nowych miejsc pracy. Terminal
przewiduje obs∏ug´ po∏àczeƒ dowozo-
wych o zanurzeniu statków do 12 me-
trów z opcjà do 15 metrów. Inwestycja
ta usytuuje Port Gdaƒski w grupie wio-
dàcych portów na Ba∏tyku.

Micha∏ Brandt

Âwiatowa premiera filmu „Wró˝by kumaka”
Proza gdaƒskiego noblisty, Guentera Grassa ponownie trafi∏a na ekrany kinowe – Êwiatowa premiera obrazu „Wró˝by kumaka”
w re˝yserii Roberta Gliƒskiego odby∏a si´ w kinie „Neptun”. W premierze wzià∏ udzia∏ autor powieÊci i ca∏a plejada gwiazd 
filmu, którego powstanie by∏o mo˝liwe dzi´ki zaanga˝owaniu finansowemu Gdaƒska.
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Ruszy∏a budowa terminalu 
kontenerowego w Porcie Gdaƒsk
W Gdaƒsku rozpocz´∏a si´ budowa najwi´kszego, nowoczesnego terminalu kontenerowego
w Polsce. Port prze∏adunkowy powstanie na sztucznie usypanym pirsie o d∏ugoÊci 710
m i szerokoÊci 315 m a jego powierzchnia wyniesie 32 ha. Koszt budowy w wysokoÊci 190
milionów EUR, czyni t´ inwestycj´ jednà z najwi´kszych na Pomorzu. Prace konstrukcyjne
zwi´kszà mo˝liwoÊci prze∏adunkowe Gdaƒskiego portu a˝ do 1 mln kontenerów rocznie.
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W seminarium, które odby∏o si´ w sto-
licy Belgii i Unii Europejskiej 29 wrze-
Ênia 2005 r. udzia∏ wzi´∏a kilkunasto-
osobowa grupa ekspertów, którzy na
poziomie w∏adz lokalnych, regional-
nych i paƒstwowych w Europie majà
wp∏yw na kwestie dotyczàce partycy-
pacji politycznej i odnowy mechani-
zmów demokratycznych. Jest to bez
wàtpienia istotne zadanie w dobie na-
rastajàcego powszechnie kryzysu de-
mokracji, czego przejawem jest mi´dzy
innymi dramatyczny spadek frekwencji
wyborczej, z czym mamy do czynienia
równie˝ w Polsce. Dyskusja zosta∏a
zorganizowana wspólnie przez British
Council Brussels oraz POWER Inquiry.
Zasadniczym celem seminarium by∏o ze-
branie i przeanalizowanie sposobów
oraz strategii, za pomocà których w∏adze
ró˝nych szczebli próbujà radziç sobie
z problemem braku zaanga˝owania po-
litycznego oraz wyobcowaniem i oboj´t-
noÊcià obywatelskà, poprzez zastosowa-
nie bardziej bezpoÊrednich mechani-
zmów demokracji partycypatywnej.
Gdaƒsk podzieli∏ si´ mi´dzy innymi
swoimi doÊwiadczeniami p∏ynàcymi
z realizowanego ju˝ od pi´ciu lat pro-
jektu wysy∏ki listów okolicznoÊciowych
prezydenta do obywateli naszego
miasta, którzy uzyskujà pe∏noletnioÊç.
Listy, obok ˝yczeƒ i gratulacji, zawiera-
jà informacj´ o nabyciu z up∏ywem 18.
urodzin czynnego prawa wyborczego,

co oznacza mo˝liwoÊç g∏osowania we
wszystkich odbywajàcych si´ w Polsce
wyborach i referendach, oraz zach´t´
do aktywnego zeƒ korzystania. Nale˝y
przypomnieç, ˝e ta nowatorska i wy-
jàtkowa w skali kraju inicjatywa, która
sprzyja realizacji konstytucyjnej zasady
powszechnoÊci wyborów i dobrze s∏u-
˝y rozwojowi demokracji, zosta∏a ju˝
w kwietniu bie˝àcego roku doceniona
przez Instytut Spraw Publicznych
w Warszawie.
Jako kolejnà inicjatyw´ zaprezentowano
projekt „M∏odzi wybierajà”, zapoczàtko-
wany przez prezydenta Gdaƒska Paw∏a
Adamowicza przed tegorocznymi wybo-
rami parlamentarnymi i prezydenckimi. 
Nale˝y dodaç, ˝e brukselskie semina-

rium by∏o jednà z oficjalnych imprez
w ramach realizowanego przez tamtej-
szy British Council programu kultural-
nego pod has∏em ëOut of Ourselvesí,
z okazji trwajàcego obecnie pó∏roczne-
go przewodnictwa Wielkiej Brytanii
w Unii Europejskiej.
Projekt POWER Inquiry jest niezale˝nà,
apolitycznà inicjatywà podj´tà w celu
zbadania i wypracowania metod zmie-
rzajàcych do stymulowania i pog∏´biania
partycypacji politycznej i zaanga˝owania
obywatelskiego w Wielkiej Brytanii. Na
jego czele stoi dziesi´cioosobowa komi-
sja pod przewodnictwem cz∏onkini Izby
Lordów, Heleny Kennedy QC.
Zadaniem komisji jest opracowanie
wytycznych w powy˝szym zakresie na

podstawie doÊwiadczeƒ zebranych
z szerokich êróde∏ - w tym mi´dzyna-
rodowych - w oparciu o praktyki sto-
sowane w Europie, tak˝e w Polsce
i na Êwiecie. Pisemny raport opubli-
kowany na zakoƒczenie projektu
POWER Inquiry w 2006 r. stanie si´
podstawà do szerszej dyskusji na te-
mat koniecznoÊci wprowadzenia
ewentualnych zmian w brytyjskim
systemie politycznym, b´dàcych od-
powiedzià na powszechny kryzys de-
mokracji przejawiajàcy si´ przede
wszystkim malejàcà frekwencjà wy-
borczà i narastajàcà oboj´tnoÊcià
obywateli wobec sfery publicznej.

Marcin Sztucki

Dwie nowe kamery zacz´∏y ju˝ prac´ na
skrzy˝owaniu ulic Szopy, D∏ugie Ogro-
dy i Szafarnia oraz Targu Rybnymi i To-
biasza. Kosztem 70 tys. z∏otych z miej-
skiej kasy policjanci zyskali mo˝liwoÊç
obserwacji rejonu gdaƒskiej mariny
i fragmentu Dolnego Miasta. Nato-
miast kamera na Targu Rybnym umo˝-
liwia monitoring znajdujàcego si´ tu
parkingu oraz D∏ugiego Pobrze˝a. Obie
kamery zosta∏y w∏àczone w system mo-
nitoringu dzia∏ajàcy w II komisariacie
policji przy ul. Piwnej. Przypomnijmy, ˝e

w lutym br. jednostka wzbogaci∏a si´
o szesnaÊcie nowoczesnych kamer do
monitoringu i szeÊç nowych monito-
rów. Sprz´t kosztowa∏ 160 tysi´cy z∏o-
tych, a Êrodki, podobnie jak teraz, po-
chodzi∏y w ca∏oÊci z bud˝etu Gdaƒska.
Trwajà tak˝e finalne prace przy budo-
wie monitoringu w Oliwie - za kilka ty-
godni system powinien zostaç oddany
do u˝ytku. Policjanci z IV komisariatu
b´dà wykorzystywaç osiem kamer - m.
in. zyskajà mo˝liwoÊç obserwacji ulic
Wita Stwosza i Macierzy Szkolnej

w okolicach Uniwersytetu Gdaƒskiego.
Kamery sà tak˝e instalowane na ulicy
Ba˝yƒskiego, na p´tli tramwajowej
i autobusowej w Oliwie, w okolicach
wejÊcia do Parku Oliwskiego oraz w po-
bli˝u Katedry Oliwskiej. Miasto wyda∏o
na inwestycj´ ponad 680 tys. z∏otych.
W zesz∏ym roku uda∏o si´ zrealizowaç
monitoring we Wrzeszczu - 700 tysi´-
cy z∏otych oraz Oruni Górnej - 200 ty-
si´cy z∏otych, z tego ze Êrodków mia-
sta pochodzi∏o przesz∏o 20 tysi´cy z∏o-
tych na wyposa˝enie centrum nadzoru
monitoringu. Przedsi´wzi´cie sfinanso-
wali cz∏onkowie spó∏dzielni na Oruni,

co miesiàc przez dwa lata wp∏acajàc
na ten cel pieniàdze (w sumie 2290
cz∏onków wp∏aci∏o po 90 z∏otych). 
Kolejne inwestycje Gdaƒska w dziedzinie
bezpieczeƒstwa to bezpoÊrednie wydat-
ki na policj´. Funkcjonariusze otrzymali
od w∏adz miasta 11 nowych samocho-
dów za 300 tys. z∏otych. Skody octavia (9
aut) trafià do gdaƒskich komisariatów,
dwa fiaty ducato do Komendy Miejskiej
Policji. Warto dodaç, ˝e w tym roku poli-
cja otrzyma∏a tak˝e z bud˝etu gminy
200 tysi´cy z∏otych na sprz´t ∏àcznoÊci.

Piotr Piotrowski

Gdaƒskie doÊwiadczenia w zakresie
umacniania demokracji 
zaprezentowane w Brukseli
Dzia∏ania gdaƒskiego samorzàdu w dziedzinie stymulowania i pog∏´biania partycypacji poli-
tycznej i zaanga˝owania obywatelskiego zosta∏y przestawione podczas seminarium „Power In-
quiry in Europe” w siedzibie British Council w Brukseli. Przedstawiciel naszego miasta, jako je-
dyny reprezentant Polski, znalaz∏ si´ w gronie kilkunastu ekspertów z paƒstw Unii Europejskiej
zaproszonych do dyskusji na ten temat.

Gdaƒskie inwestycje 
w bezpieczeƒstwo
Po raz kolejny w tym roku w∏adze Gdaƒska zainwestowa∏y
w bezpieczeƒstwo mieszkaƒców - rozrasta si´ monitoring na
G∏ównym MieÊcie, policja otrzyma 11 nowych samochodów,
a ju˝ w po∏owie grudnia za poÊrednictwem kamer b´dzie
mo˝na obserwowaç ulice Oliwy.
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Prezydent, któremu w czasie spotkaƒ
towarzyszyli m. in. Iwona Guzowska,
Zenon Plech, Micha∏ Juszczakiewicz
i W∏odzimierz Machczyƒski, odwiedzi∏
uczniów z I, II i VII Liceum Ogólno-
kszta∏càcego oraz Zespo∏u Szkó∏ Rolni-
czych. Spotkania odby∏y si´ tak˝e
w VIII i IX L.O.
W ramach akcji znani gdaƒszczanie
wystosowali równie˝ apel do m∏odzie-
˝y, w którym wyjaÊniali jak wazne jest
wzi´cie udzia∏u w wyborach. TreÊç

apelu znalaz∏a si´ na przygotowanej
przez Urzàd Miejski w Gdaƒsku i Za-
k∏ad Komunikacji Miejskiej ulotce.
TreÊç apelu:
Je˝eli chcesz coÊ naprawd´ w Polsce
zmieniç, je˝eli zale˝y Ci, aby Polska
by∏a krajem, w którym chcesz uczyç
si´, kochaç i ˝yç – dzia∏aj.
Jednym z kroków w tym kierunku
jest osobisty udzia∏ w wyborach.
BiernoÊç jeszcze nigdy nie popchn´-
∏a nikogo do przodu. Daj sobie i Pol-

sce szans´ na zmian´. Od tego, czy
b´dziesz g∏osowaç, zale˝eç mo˝e,
czy Polska stanie si´ paƒstwem Two-
ich marzeƒ. Jest to jedyny moment,
kiedy korzystajàc z d∏ugopisu i karty
wyborczej, mo˝esz powiedzieç „tym
panom i paniom dzi´kujemy”, nato-
miast innym - „prosz´ bardzo, teraz
wasza kolej”.
JesteÊ tak mocny, ˝e to o Twoje po-
parcie zabiegajà politycy w spotach
i na billboardach. Wystarczy tylko

màdrze u˝yç tej si∏y, a póêniej pa-
trzeç im na r´ce i wyciàgaç wnioski.
WÊród sygnatariuszy apelu znaleêli si´
m. in.:
Janusz Rachoƒ, Stefan Chwin, Pawe∏
Huelle, Zenon Plech, Magdalena Ku-
nicka, Rudi Schuberth, Krzysztof Ski-
ba, Janusz Limon, Jan Ryszard Kuryl-
czyk, Miros∏aw Baka, Larry Okey
Ugwu, Jerzy Borowczak, Micha∏ Jusz-
czakiewicz, Jolanta S∏oma, Miros∏aw
Trymbulak, Iwona Guzowska, Maciej
Kalkowski, S∏awomir Wojciechowski,
Marcin Kaczmarek, Alicja P´czak, Syl-
wia Grucha∏a, Piotr Soyka, Pawe∏
Olechnowicz, Marek Dec, W∏odzi-
mierz Machczyƒski, Waldemar Barte-
lik, Pawe∏ Adamowicz.

B∏a˝ej S∏owikowski

W Ratuszu G∏ównego Miasta swoje
stypendia odebra∏o 124 uczniów szkó∏
ponadgimnazjalnych. W Gimnazjum
nr 3, prezydent Gdaƒska wr´czy∏ dy-
plomy 496 dzieciom ze szkó∏ podsta-
wowych oraz gimnazjów. Stypendia
opiewajà na kwoty od 200 do 600 z∏o-
tych i sà przyznawane raz do roku. Ko-
misja przyznawa∏a nagrody w trzech
kategoriach:
I Kategoria:
Laureaci Olimpiad mi´dzynarodowych
i ogólnopolskich, których organizato-
rem jest Ministerstwo Edukacji Naro-
dowej i Sportu, Laureaci lub zwyci´zcy
mi´dzynarodowych konkursów,

II Kategoria:
Laureaci innych ogólnopolskich kon-
kursów,Laureaci Odysei Umys∏ów,
FinaliÊci Olimpiad Ogólnopolskich
III Kategoria:
Laureaci wojewódzkich konkursów
i Olimpiad miejskich i wojewódzkich
W zesz∏ym roku takà pomoc material-
nà otrzyma∏o 523 uczniów, a jej ∏àcz-
na wartoÊç wynios∏a 218 tys. z∏.
Warto przypomnieç, ˝e w ciàgu 10 lat
pomoc finansowà przyznano a˝ 4016
uczniom. Jej ∏àczna wysokoÊç wynios∏a
1.680.900 z∏.

Micha∏ Brandt

Wr´czone po raz pierwszy stypendium
to nie tylko splendor i uznanie, ale
równie˝ trzy tysiàce z∏. wyp∏acane co
miesiàc, przez okres jednego roku. 
„JesteÊcie pierwszà z wielu grup, które
zostanà uhonorowane tym stypen-
dium. Wierz´, ˝e rozpoczynamy trady-
cj´, która b´dzie kontynuowana przez
wiele, wiele lat” powiedzia∏ Pawe∏
Adamowicz, pomys∏odawca projektu.
To w∏aÊnie na jego wniosek Rada Miasta
zdecydowa∏a si´ rozpoczàç ten projekt.
Warto dodaç, ˝e Gdaƒskie stypendium

im. Fahrenheita jest pionierskim pomy-
s∏em, gdy˝ ˝adne inne polskie miasto
nie wprowadzi∏o takiej pomocy dla
najzdolniejszych maturzystów podej-
mujàcych nauk´ za granicà.
„JesteÊmy wdzi´czni za umo˝liwienie
nam studiowania na najbardziej reno-
mowanych uczelniach. Dla wielu z nas
by∏o to najwi´ksze marzenie” powie-
dzia∏a na koniec ceremonii, w imieniu
wyró˝nionych Justyna Petke. 

Micha∏ Brandt

Akcja – „M∏odzi wybierajà”
Z inicjatywy Pawla Adamowicza w gdaƒskich szko∏ach Êrednich prowadzono akcje „M∏odzi
wybierajà". Prezydent wraz ze znanymi osobami ze Êwiata kultury, sportu i polityki namawia∏
m∏odzie˝ do wzi´cia udzia∏u w wyborach parlamentarnych i prezydenckich.

Stypendia dla m∏odych
i uzdolnionych
620 uczniów gdaƒskich szkó∏ podstawowych, gimnazjalnych
i ponadgimnazjalnych otrzyma∏o z ràk Paw∏a Adamowicza sty-
pendia Prezydenta Miasta Gdaƒska. Ju˝ po raz dziesiàty miasto
pomaga i promuje szczególnie uzdolnionà m∏odzie˝. W tym ro-
ku kwota przeznaczona na to wsparcie wynios∏a 239 tysi´cy z∏.

„Fahrenheity” rozdane
W Wielkiej Sali Wety Ratusza G∏ównego Miasta, Prezydent
Gdaƒska uroczyÊcie wr´czy∏ stypendia im. G. D. Fahrenheita
15 osobowej grupie m∏odych gdaƒszczan. Wyró˝nieni 
odznaczyli si´ doskona∏ymi wynikami w nauce oraz 
aktywnym dzia∏aniem dla dobra innych ludzi. Wszyscy ju˝
niebawem rozpocznà studia za granicà.
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Radni wyrazili zgod´ na przekazanie
Pomorskiej Specjalnej Strefie Ekono-
micznej nieruchomoÊci po by∏ych Za-
k∏adach Graficznych przy ul. Trzy Lipy.
Spó∏ka planuje utworzyç na tym tere-
nie Gdaƒski Park Naukowo-Technolo-
giczny. W zaadaptowanym budynku
znajda si´ m.in. Centrum Zaawanso-
wanych Technologii i Centrum Konfe-
rencyjno-Szkoleniowe. Przewidywany
koszt inwestycji to ok. 32 mln z∏. 24
mln planuje si´ pozyskaç z funduszy
europejskich, 4,3 mln z∏ ma wnieÊç
spó∏ka, a pozosta∏à kwot´ inni uczest-
nicy przedsi´wzi´cia. Na wrzeÊniowej
sesji radni wyrazili ch´ç przekazania na
ten cel 1 mln z∏. Przekazanie Êrodków
nastàpi po podpisaniu przez PSSE
umowy o dofinansowanie inwestycji
z Funduszy Strukturalnych UE. 
Przyj´to równie˝ plan zagospodaro-
wania przestrzennego rejonu ogrodu
zoologicznego w Oliwie. Najwa˝niej-
szym ze skutków b´dzie mo˝liwoÊç
powi´kszenia zoo. Pozwoli to na wy-
budowanie wybiegów m. in. dla noso-
ro˝ców oraz powstanie Centrum Dy-
daktycznego. Plan uwzgl´dnia tak˝e
wybudowanie nowej drogi dojazdo-
wej do ogrodu zoologicznego.
Radni przyj´li ponadto uchwa∏´ regu-
lujàcà zasady najmu gara˝y komunal-
nych. Ustalono, ˝e o najem gara˝u
mo˝e si´ staraç ka˝dy posiadacz sa-
mochodu, który nie figuruje w Krajo-
wym Rejestrze D∏ugów i nie posiada
zaleg∏oÊci czynszowych. W przypadku
z∏o˝enia kilku ofert pod uwag´ b´dà
brane dodatkowe kryteria - m.in.
mieszkanie w sàsiedztwie gara˝u. Od
1 grudnia 2005 r. 1 m kw. gara˝u mu-
rowanego kosztowaç b´dzie 3,20,
a gara˝u o innej konstrukcji - 2,60 z∏.

Renata TwarduÊ
B∏a˝ej S∏owikowski

Sesja Rady
Miasta
Powstanie Parku Naukowo –
Technologicznego i poszerze-
nie ogrodu zoologicznego 
to g∏ówne tematy ostatniej
sesji Rady Miasta.

Udost´pnione zosta∏y wszystkie najwa˝-
niejsze sale i pokoje w budynku. Miesz-
kaƒcy Trójmiasta odwiedzali gabinet
przewodniczàcego oraz pokój prezy-
denta. Na Wielkiej Sali Obrad o kulisach
pracy Rady Miasta opowiadali sami rad-
ni. O historii budynku opowiadali zwie-
dzajàcym przewodnicy PTTK. Rycerze
z Dru˝yny Kasztelanii Gdaƒskiej zapre-
zentowali ponadto pokazowe walki na
miecze, Centrum Sztuki Wspó∏czesnej
„¸aênia” przedstawi∏o wyniki wizualiza-

cje Galerii Zewn´trznà Miasta Gdaƒska,
a Poczta Polska wyda∏a specjalnà kart´
pocztowà, którà mo˝na by∏o podstem-
plowaç okolicznoÊciowym datowni-
kiem. Imprez´ ubarwia∏y wyst´py m∏o-
dzie˝y z MKT „Plama”, pokazy ˝onglerki
i chodzenia na szczud∏ach. Dzi´ki tzw.
mamid∏u mo˝na by∏o sfotografowaç si´
w galowym stroju przewodniczàcego
Rady Miasta Gdaƒska.

Renata TwarduÊ

Dzieƒ otwarty Rady Miasta
Blisko dwa tysiàce gdaƒszczan skorzysta∏o z zaproszenia i odwiedzi∏o Rad´ Miasta podczas 
organizowanego po raz drugi dnia otwartego. GoÊcie z zainteresowaniem oglàdali gabinet
przewodniczàcego Rady Miasta Gdaƒska oraz Wielkà Sal´ Obrad. Du˝e zainteresowanie 
budzi∏ system umo˝liwiajàcy g∏osowanie.
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Ju˝ 28 sierpnia w Bremie mia∏o miejsce
otwarcie wystawy „Drogi do WolnoÊci
– poprzez SolidarnoÊç do Europy”.
Wystawa zosta∏a udost´pniona zwie-
dzajàcym w centralnym punkcie mia-
sta – Ratuszu Bremeƒskim. Otwarcia
dokona∏ burmistrz Bremy, Henning
Scherf, a Gdaƒsk reprezentowa∏ Bog-
dan Oleszek, przewodniczàcy Rady
Miasta Gdaƒska oraz dyrektor wysta-
wy, Danuta Kobzdej. 

Przedstawiona eskpozycja byla wyjaz-
dowà wersjà wystawy, którà mo˝emy
oglàdaç w Stoczni Gdaƒskiej. 
My, gdaƒszczanie mamy wielki powód
do dumy: to u nas zrodzi∏a si´ Solidar-
noÊç, powsta∏a w∏aÊnie w naszej stoczni
i na jej terenie znajduje si´ wystawa, któ-
ra dokumentuje histori´ SolidarnoÊci,
ruchu który doprowadzi∏ do przemian
w ca∏ej Europie, stajàc si´ wzorcem dla
innych narodów dà˝àcych do obalenia

autorytarnych re˝imów – mówi∏ w cza-
sie otwarcia wystawy Bogdan Oleszek.
Natomiast 5 i 6 wrzeÊnia miasto nad
Wezerà odwiedzi∏ prezydent Gdaƒska,
Pawe∏ Adamowicz. Wr´czy∏ Hansowi
Koschnikowi, by∏emu burmistrzowi
Bremy, honorowemu obywatelowi
Gdaƒska medal „SolidarnoÊci”. Meda-
lem uhonorowany zosta∏ tak˝e Bog-
dan Felski, jeden z inicjatorów strajku
w sierpniu 1980 roku w Stoczni Gdaƒ-
skiej, który mieszka w Niemczech.

Piotr Piotrowski

Medale „SolidarnoÊci”
w Bremie
Bremeƒscy przyjaciele „SolidarnoÊci” zostali uhonorowani –
w czasie wizyty w partnerskim mieÊcie nad Wezerà wr´czy∏ 
je prezydent Gdaƒska, Pawe∏ Adamowicz. Bremeƒczycy mieli
tak˝e okazj´ do odwiedzenia wystawy prezentujàcej polskà
walk´ o niepodlegloÊç.
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Organizatorzy tradycyjnie starali si´ po-
biç rekord. Tym razem uda∏o si´ przyrzà-
dziç wigilijne uszko o wadze 48 kilo.
Przypomnijmy, ̋ e ugotowany w zesz∏ym
roku pieróg wa˝y∏ 41 kilogramów. Wy-
miary rekordzisty przes∏ano do Londynu
gdzie trwa procedura wpisania go do
Ksi´gi Rekordów Guinnessa.
W czasie imprezy dopisa∏a równie˝ pu-
blicznoÊç, dla której gdaƒski radny Piotr
Dzik przygotowa∏ 5000 pierogów. Po-

trawy by∏y wydawane bezp∏atnie, ale
wiele osób zdecydowa∏o si´ wziàç
udzia∏ w kweÊcie na rzecz domu dziec-
ka im. Janusza Korczaka, mieszczàcego
si´ przy ul. Abrahama 56 w Gdaƒsku.
Dzi´ki hojnoÊci ofiarodawców uda∏o
si´ uzbieraç sum´, za którà zostanie za-
kupionych 1200 jednorazowych pielu-
szek dla wychowanków.

B∏a˝ej S∏owikowski

Wybudowane w ciàgu roku dwa pa-
wilony posiadajà nie tylko przestron-
ne wybiegi, ale równie˝ podgrzewa-
ne pomieszczenia dla zwierzàt.
W nowoczesnym kompleksie znajdu-
jà si´ równie˝ sale dla pracowników

ogrodu zoologicznego, którzy mogà
tam przygotowywaç po˝ywienie,
a w razie potrzeby przeprowadziç za-
biegi medyczne.

B∏a˝ej S∏owikowski

Nowa ma∏piarnia
w ZOO
Kosztem czterech milionów z∏otych oddano do u˝ytku nowà
ma∏piarni´ w gdaƒskim zoo. Zamieszka∏y w niej lutungi, pata-
sy, gerezy abisyƒskie oraz mandryle. Wkrótce do∏àczà do nich
równie˝ makaki japoƒskie.

Zorganizowane po raz drugi w Gdaƒ-
sku Êwi´to, obok artystów ludowych
oraz przedstawicieli tradycyjnego rze-
mios∏a z Wilna, zgromadzi∏o wielu
Gdaƒszczan o litewskich korzeniach.
Podobnie jak w poprzednim roku,
uczestnicy Êwi´ta mogli spróbowaç

imponujàcej wielkoÊci cepelina, przy-
gotowanego przez kucharzy z Wilna.
Warto zaznaczyç, ˝e do sporzàdzenia
tej olbrzymiej w rozmiarach „pyzy”
z mi´sem litewscy kucharze u˝yli 5 ki-
logramów mi´sa i 70 kilogramów
ziemniaków. Ponadto, w drewnianej

karczmie na Targu W´glowym, goÊcie
mogli skosztowaç s∏ynnego litewskie-
go piwa, domowego kwasu chlebo-
wego oraz tradycyjnych wileƒskich
kindziuków.
Du˝ym zainteresowaniem turystów
i gdaƒszczan odwiedzajàcych jarmark

cieszy∏y si´ kramy, na których litewscy
rzemieÊlnicy prezentowali swoje wyro-
by z gliny, drewna, ceramiki i wikliny.
Na scenie muzycznej Targu W´glowe-
go, podczas wileƒskiego Êwi´ta wyst´-
powa∏y polskie i litewskie zespo∏y ludo-
we. Szczególnie goràco publicznoÊç
przyj´∏a Kapel´ Kaziuka Wileƒskiego
oraz folkowy zespó∏ „Jaunimelis”
z Uniwersytetu Wileƒskiego.

Joanna Rutkowska

Jarmark Wileƒski w Gdaƒsku
W Gdaƒsku zakoƒczy∏ si´ trwajàcy trzy dni Jarmark Wileƒski. Odwiedzajàcy Targ W´glowy
gdaƒszczanie i turyÊci mogli podziwiaç wyst´py litewskich zespo∏ów ludowych i dzie∏a sztuki
wileƒskich rzemieÊlników. Mo˝na by∏o tak˝e skosztowaç wyroby tamtejszej kuchni.

Âwi´to gdaƒskiego 
pieroga
Ju˝ po raz czwarty w Gdaƒsku odby∏o si´ Êwi´to pierogów.
Imprezie oprócz mo˝liwoÊci skosztowania „dania dnia” 
towarzyszy∏y wyst´py kabaretowe, a tak˝e konkurs jedzenia
i lepienia pierogów na czas.
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Kwiaty, dyplomy i nagrod´ pieni´˝nà
w wysokoÊci oÊmiu tysi´cy z∏otych,
wr´czyli zwyci´˝czyniom prezydent
Gdaƒska Pawe∏ Adamowicz i prezes
Saur Neptun Gdaƒsk S.A. Zbigniew
Maksymiuk, który by∏ jednoczeÊnie
sponsorem i organizatorem konkursu.
Praca projektantów nie nale˝a∏a do naj-
∏atwiejszych. Nie zachowa∏y si´ bowiem
˝adne przekazy ikonograficzne tej˝e fon-
tanny. Jedynym najstarszym i najbardziej
wiarygodnym êród∏em by∏ zapis w „Der
Stadt Danzing Historische Beschreibung”
autorstwa R.Curicke wydanego w Am-
sterdamie w 1687r. cyt. „Przy ul. Âw. Du-

cha na rogu Grobli stoi studnia, na niej
u góry sà figurki wyci´te z blachy i przy-
tulone do siebie na kszta∏t krzy˝a, z któ-
rych ka˝da patrzy w stron´ jednego
kwarta∏u, a ze Êrodka wystaje sztandar.
Oznaczajà cztery kwarta∏y, bowiem stud-
nia stoi w samym ich Êrodku i zowie si´
Studnià Czterech Kwarta∏ów”. Gdaƒsk
by∏ historycznie podzielony na cztery
kwarta∏y: Kwarta∏ Szeroki, Kwarta∏ Wyso-
ki, Kwarta∏ Rybacki i Kwarta∏ Kogi.
Fontanna to otoczone sylwetkami
gdaƒskich lwów, usytuowane na po-
ziomie ulicy, cztery kwadraty (niebieski,
pomaraƒczowy, bia∏y, czerwony) sym-

bolizujàce historyczne kwarta∏y: Kogi,
Wysoki, Szeroki oraz Rybacki. Kwadra-
ty emitowaç b´dà kolorowe promie-
nie. PodÊwietlane kolorowymi laserami
strumienie wody b´dà tworzyç ró˝ne-
go rodzaju wodne ewolucje. Ten swo-
isty balet Êwiat∏a, wody, a tak˝e muzy-
ki, powinien staç si´ jeszcze jednà z tu-

rystycznych atrakcji Gdaƒska. Ukoƒ-
czenie prac przy budowie fontanny
przewidziano na maj 2006 r., tak aby
mog∏a ona zostaç uruchomiona w cza-
sie II Mi´dzynarodowego Zjazdu
Gdaƒszczan (26-28 maja 2006).

B∏a˝ej S∏owikowski

Gdaƒska “jedynka” od roku szykowa∏a
si´ do obchodów szacownego jubile-
uszu. Na specjalnej stronie interneto-
wej www.jedynka.gdansk.pl pojawi∏o
si´ forum dla absolwentów. Pracowa-

no tak˝e nad ksià˝kà o liceum im Mi-
ko∏aja Kopernika dokumentujàcà
wspomnienia uczniów i nauczycieli.
Warto przypomnieç, ˝e od 1945 r.
szko∏´ przy Wa∏ach Piastowskich 6

ukoƒczy∏o przesz∏o 10 tysi´cy osób. 
Podczas piàtkowego (23 wrzeÊnia
2005 r.) spotkania na widowni Teatru
Wybrze˝e nie zabrak∏o znanych absol-
wentów. Pojawili si´ m.in. Donald Tusk,

kandydat na prezydenta, Pawe∏ Ada-
mowicz, prezydent Gdaƒska, Wies∏aw
Makarewicz, by∏y rektor Akademii Me-
dycznej w Gdaƒsku.
– MieliÊmy wspania∏ych nauczycieli.
Dzi´ki nim mogliÊmy byç sobà i otwar-
cie mówiç o poglàdach – mówi∏ Do-
nald Tusk. - Ta szko∏a nas ukszta∏towa-
∏a, obudzi∏a talenty, ÊwiadomoÊç poli-
tycznà. Dlatego “Jedynka” sta∏a si´ wy-
l´garnià indywidualnoÊci.
Na uroczystoÊç przyby∏ te˝ pra∏at Hen-
ryk Jankowski, by∏y proboszcz parafii
pw. Êw. Brygidy, w obr´bie której znaj-
duje si´ szko∏a. Dawni uczniowie owa-
cjami na stojàco przyj´li swych pedago-
gów. Byli wÊród nich dyrektorzy szko∏y
– Miros∏awa Skrok, Regina Honchera
i Teresa Trzebiatowska-Data. Na r´ce
obecnego dyrektora szko∏y, Andrzeja
Nowakowskiego, absolwent szko∏y Pa-
we∏ Adamowicz przekaza∏ Medal Pre-
zydenta Gdaƒska.
W sobot´ absolwenci uczestniczyli we
mszy Êw. w Bazylice Mariackiej, pozo-
wali do wspólnego zdj´cia, odwiedzali
klasy, w których niegdyÊ si´ uczyli. Ba-
wili si´ te˝ na balu w budynku NOT.

Piotr Piotrowski

Powstanie Fontanna
Czterech Kwarta∏ów
Rozstrzygni´ty zosta∏ konkurs na projekt Fontanny Czterech
Kwarta∏ów, która powstanie w swoim dawnym, historycznym
miejscu vis a vis Kaplicy Królewskiej w Gdaƒsku. 
Zwyci´˝y∏a propozycja zespo∏u w sk∏adzie Ewa Koprowska –
Szulc i Lucyna Kujawa.

Gala 60-letniej „Jedynki”
Teatr Wybrze˝e goÊci∏ na specjalnej gali absolwentów i nauczycieli I Liceum Ogólnokszta∏càcego
w Gdaƒsku. Szko∏a obchodzi w tym roku swoje 60-lecie.
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Gdaƒszczanie odwiedzajàcy piekarnie
na Dolnym MieÊcie kupujà pieczywo wy-
piekane wed∏ug staropolskiej receptury.
Nie zawiera ono powszechnie stosowa-
nych ulepszaczy i spulchniaczy. „Pieczy-
wo pszenne wypiekane jest wy∏àcznie
na dro˝d˝ach, ˝ytnie zaÊ na zakwasach,
dzi´ki czemu posiada ca∏kiem inne wa-
lory smakowe ni˝ to, do produkcji które-
go u˝ywane sà Êrodki chemiczne” – mó-
wi Ryszard Majchrowski, w∏aÊciciel pie-
karni. Wyrabiane r´cznie i pieczone
w piecu w´glowym chleby, sà obecnie
w Europie bardzo cenionym produktem,
za który klienci gotowi sà p∏aciç oko∏o

10 euro. Warto wi´c wiedzieç, ˝e
w Gdaƒsku jest miejsce gdzie mo˝na ku-
piç takie wypieki w przyst´pnej cenie. 
Piekarnie, znajdujàcà si´ w pobli˝u Bra-
my Nizinnej otworzy∏ ojciec pana Ryszar-
da Majchrowskiego w 1973 r. Co cieka-
we, pieczywo wypiekane by∏o w tym
miejscu ju˝ przed wojnà. SpecjalnoÊcià
piekarni jest okràg∏y chleb, z dodatkiem
gotowanych, utartych ziemniaków, które
powodujà, ˝e pieczywo d∏u˝ej utrzymuje
Êwie˝oÊç. Du˝ym powodzeniem wÊród
klientów cieszà si´ równie˝ chleby pszen-
ne, ˝ytnie, wiejskie, razowe a tak˝e bu∏ki,
rogale, cha∏ki i dro˝d˝ówki.

W Gdaƒsku jest tak˝e jedyna w Polsce
i zaledwie jedna z siedmiu w Europie
manufaktura cukierków. Od czterech
miesi´cy na G∏ównym MieÊcie, w okoli-
cach Zielonej Bramy unosi si´ s∏odki,

karmelowy zapach. Wewnàtrz, oprócz
cukierków, lizaków, cukrowych figurek
i miedzianych garnków do gotowania
cukru znajduje si´ przeszklona lada, na
której cukiernicy przygotowujà ∏akocie
na oczach klientów. Dodatkowà atrak-
cjà jest to, ˝e ka˝dy z goÊci odwiedza-
jàcych sklep ma szans´ spróbowaç cie-
p∏ego karmelka prosto ze sto∏u grzew-
czego. Ciekawostkà jest te˝ to, ˝e s∏o-
dycze wyrabiane sà tu w XIX wiecznej
maszynie. „Podczas poszukiwania na
Jarmarku Dominikaƒskim miedzianych
garnków niezb´dnych do gotowania
cukru w wysokiej temperaturze doko-
naliÊmy niesamowitego odkrycia. Na
jednym ze stoisk wypatrzyliÊmy XIX-
wiecznà maszyn´ do wyrobu cukier-
ków. Jak si´ potem okaza∏o by∏ to jeden
z zaledwie 20 istniejàcych jeszcze eg-
zemplarzy. Zupe∏nie jakby Gdaƒsk da∏
nam niezwyk∏y prezent na rozpocz´cie
naszej dzia∏alnoÊci” – opowiadajà Ane-
ta Kurzawa, w∏aÊciciel sklepu i Florian
Belgrada, jej wspó∏pracownik. GoÊcie
odwiedzajàcy sklep, mogà kupiç tu ró˝-
nokolorowe cukierki w kszta∏cie je˝y-
nek, identyczne jak te, którymi zajadali
si´ gdaƒszczanie dwa wieki temu. 

Joanna Rutkowska
Dominika Szulc
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Wpoprzednim numerze „Herolda” zdj´cie przedstawia∏o wie˝´ koÊcio∏a
Matki Bo˝ej Królowej Korony Polskiej w Gdaƒsku Oliwie przy 
ul. Polanki 131. SpoÊród poprawnych odpowiedzi wylosowano

kartk´ pani Ewy Czerwiƒskiej Gratulujemy i zapraszamy po odbiór nagrody 
do pokoju 305 w Urz´dzie Miejskim w Gdaƒsku.
Oto kolejna zagadka: Jaki obiekt przedstawiono na zdj´ciu
i gdzie si´ znajduje?

Odpowiedzi prosimy 
przes∏aç na adres:
Referat Informacji 
i Komunikacji Spo∏ecznej, 
Urzàd Miejski, 
ul. Nowe Ogrody 8/12, 
80-803 Gdaƒsk 
(z dopiskiem „KONKURS”).

Konkurs! Konkurs! Konkurs! 
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Tradycyjne gdaƒskie receptury
Sà w Gdaƒsku takie miejsca, gdzie chleb pieczony jest wed∏ug starej, przedwojennej receptury
w piecu opalanym w´glem, a s∏odycze wyrabiane sà w maszynie pochodzàcej z XIX wieku.
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Tour de Pologne ruszy∏ 
z Gdaƒska
Ju˝ po raz czwarty w Gdaƒsku usytuowano start do 
pierwszego etapu najwi´kszej kolarskiej imprezy w Polsce. 
62 Tour de Pologne od tego roku jest wyÊcigiem wpisanym
do presti˝owego cyklu UCI Pro Tour, porównywanego przez
fachowców do samochodowej Formu∏y 1, czy pi∏karskiej
Champions League.

Coraz wi´ksze szanse na Euro 2012
Gdaƒsk zosta∏ zakwalifikowany do grupy czterech polskich miast, które w przypadku przyznania Polsce i Ukrainie 
organizacji Mistrzostw Europy w pi∏ce no˝nej w 2012 r., b´dà goÊciç uczestników imprezy. W Warszawie ustalono 
ranking miast – kandydatów.

W
PM

176 zawodników z 22 grup kolarskich
stan´∏o na starcie 8 etapowego wyÊci-
gu „doko∏a Polski”. Wpisanie zawo-
dów do cyklu UCI Pro Tour zagwaran-
towa∏o udzia∏ najlepszych ekip ze
Êwiatowego peletonu. Tour de Polo-
gne oprócz tego, ˝e rozpoczà∏ si´ przy
fontannie Neptuna, ma jeszcze jeden
gdaƒski akcent. Bierze w nim udzia∏
gdaƒska zawodowa grupa kolarska In-
tel – Action.
Tour de Pologne jest najbardziej presti-
˝owà polskà imprezà kolarska z 77-let-

nià tradycjà. WyÊcig zosta∏ rozegrany
po raz pierwszy we wrzeÊniu 1928 ro-
ku. Do 1992 roku by∏ organizowany,
jako wyÊcig amatorski. W roku 1993,
w historii Tour de Pologne otworzy∏ si´
nowy rozdzia∏. Srebrny medalista olim-
pijski z 1980 roku, prekursor polskiego
zawodowego kolarstwa - Czes∏aw
Lang, zosta∏ g∏ównym organizatorem.
W krótkim czasie impreza sta∏a si´ wy-
darzeniem Êwiatowego formatu.

B∏a˝ej S∏owikowski

Decyzje zapad∏y podczas spotkania
przedstawicieli zainteresowanych
miast z podsekretarzem stanu w Mini-
sterstwie Edukacji i sportu, Jerzym Ci-

szewskim, oraz prezesem PZPN, Mi-
cha∏em Listkiewiczem.
Przypomnijmy, ˝e o organizacje me-
czów w ramach Euro 2012 ubiega∏y si´

oprócz Gdaƒska: Wroc∏aw, Kraków,
Warszawa, Chorzów i Poznaƒ. W no-
wym rankingu umieszczono cztery
oÊrodki: Warszaw´, Chorzów, Gdaƒsk

i Wroc∏aw. Stworzenie ostatecznej listy
miast wymog∏y na Polsce i Ukrainie w∏a-
dze Europejskiej Unii Pi∏karskiej (UEFA).

Dru˝ynowe Mistrzostwa
Europy w Motocrossie
W obecnoÊci blisko czterech tysi´cy kibiców, dru˝yna Belgii
triumfowa∏a w rozegranych w Gdaƒsku dru˝ynowych Mi-
strzostwach Europy w motocrossie. Polacy, mimo ambitnej
postawy zaj´li w zawodach 12 miejsce. To ju˝ dziesiàta edycja
tej imprezy po raz pierwszy organizowanej w Polsce.

Zawody, których g∏ównym organiza-
torem by∏ prezes Gdaƒskiego Auto
Moto Klubu Miros∏aw Zdanowicz,
okaza∏y si´ du˝ym sukcesem organiza-
cyjnym. Pochwa∏y, przewodniczàcego
jury i zarazem wiceszefa motocyklo-
wej Unii Europejskiej Jozefa Pavlovci-
ka, otwierajà Gdaƒskowi mo˝liwoÊç
organizacji kolejnych presti˝owych im-

prez motocrossowych z Mistrzostwa-
mi Âwiata na czele.
Na starcie stan´∏y ekipy z 14 krajów m.
in. zaliczani do Êwiatowej czo∏ówki
Belgowie, W∏osi i Holendrzy. Klas´ po-
kazali Ci pierwsi, którzy zwyci´˝yli
w klasyfikacji generalnej.

B∏a˝ej S∏owikowski

Ko
sy

ca
rz

 F
ot

o 
Pr

es
s

B∏a˝ej S∏owikowski


